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19) Forhandling om redegørelse nr. R 18: 
Trafikministerens redegørelse af 10. maj 

1990 om regeringens transporthandlingsplan 
for miljø og udvikling. 

20) Forespørgsel nr. F 2 7: 
Forespørgsel til energiministeren og trafik- 

ministeren [om, hvilke målsætninger regerin- 
gen har bundet sig til, og hvilke konkrete initi- 
ativer der vil blive taget på baggrund af regerin- 
gens handlingsplan på energiområdet og trafik- 
området]. 

Af Riishøj (SF) m.fl. 

Meddelelser fra formanden: 

Formanden: 
I skrivelse af d.d. meddeler undervisnings- 

og forskningsministeren, at han ønsker skrift- 
ligt at fremsætte: 

Forslag til lov om tilvejebringelse af  lære- og 
praktikpladser. 

(Lovforslag nr. L 239). 

Skriftlig fremsættelse afforslag: 

Undervisnings- og forskningsministeren (Bertel 
Haarder): 

Hermed tillader jeg mig for det høje Ting at 
fremsætte: 

Forslag til lov om tilvejebringelse af lære- og 
praktikpladser. 

(Lovforslag nr. L 239). 
Det seneste skøn over omfanget af lære- og 

praktikpladsproblemet anslår, at der i 1990 
skal skaffes ca. 6.000 yderligere pladser i for- 
hold til 1989 for at sikre tilstrækkelige uddan- 
nelsesmuligheder til de »store årgange«, som 
netop nu søger ud på arbejdsmarkedet. 

Det såkaldte teknikerudvalg bestående af re- 
præsentanter for Dansk Arbejdsgiverforening, 
LO, kommunerne og en række ministerier har i 
sin rapport anbefalet en række foranstaltninger 
til sikring af lære- og praktikpladser. 

Regeringen har tilsluttet sig udvalgets for- 
slag, og det er en del af den aftale af 10. maj 
1990, som regeringen og Socialdemokratiet har 
indgået om sikkerhed for et tilstrækkeligt antal 

lære- og praktikpladser, at udvalgets anbefalin- 
ger følges umiddelbart. 

Dette lovforslag fremsættes som et yderligere 
led i aftalen. 

Til september-oktober 1990 vurderes det, om 
den brede vifte af initiativer, som nu iværk- 
sættes, har haft den forudsatte effekt. 

Med henblik på at imødegå en eventuel 
fremtidig mangel på lære- og praktikpladser 
bemyndiges undervisnings- og forskningsmini- 
steren efter lovforslaget til fra 1. oktober 1990 at 
påbegynde iværksættelse af praktikpladskom- 
penserende undervisning og tilbud til elever 
om at fortsætte i uddannelsernes ordinære sko- 
leophold, selv om de ikke har indgået uddan- 
nelsesaftale med en virksomhed. 

Lovforslaget indeholder en række nærmere 
bestemmelser herom. Lovforslaget tager højde 
for, at der også efter 1990 vil kunne opstå behov 
for de foreslåede nødløsninger. Men det forud- 
sættes, at behovet vil være stærkt aftagende 
som følge af det mærkbare fald i de relevante 
ungdomsårgange fra 1992. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget med 
tilhørende bemærkninger, tillader jeg mig at 
anbefale lovforslaget til hurtig og velvillig be- 
handling i det høje Ting. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om meddelelse af orlov til og indkal- 
delse af stedfortræderen for folketingsmedlem El- 
tefsen. 

Formanden: 
Den pågældende har søgt om orlov i henhold 

til forretningsordenens § 42, stk. 3, litra b. 
Hvis ingen gør indsigelse, vil jeg betragte det 

som vedtaget, at der meddeles den pågældende 
orlov som ansøgt fra og med den 22. maj 1990, 
og at stedfortræderen indkaldes som midlerti- 
digt medlem. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Indstilling fra Udvalget til Valgs Prøvelse. 

Forhandling 

Lizzie Lichtenberg (KF): 
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[Lizzie LIchtenberg] 
Som ordfører for Udvalget til Valgs Prøvelse 

skal jeg tillade mig at gøre indstilling dels om 
godkendelse af en stedfortræder som ordinært 
medlem af Folketinget efter hr. Svend Ander- 
sen, der afgik ved døden den 14. maj 1990, dels 
om godkendelse af en stedfortræder som mid- 
lertidigt medlem i anledning af, at Tinget nu 
har vedtaget at meddele orlov til I medlem. 

Hr. Svend Andersen var valgt i Bornholms 
Amtskreds, og I. stedfortræder for Socialdemo- 
kratiet i denne amtskreds, sygeplejerske Eva B. 
Fatum, har meddelt, at hun er villig til at overta- 
ge det fra den 15. maj 1990 ledige mandat. 

Hr. Ellefsen er valgt på Færøerne, og i anled- 
ning af hans orlov indkaldes 1. stedfortræder 
for Sambandspartiet i denne amtskreds, ma- 
skinmester Johannes M. Olsen. 

Udvalget til Valgs Prøvelse har i et møde i 
dag behandlet disse sager, og jeg kan herefter 
på udvalgets vegne afgive følgende: 

Indstilling 

I. Sygeplejerske Eva B. Fatum godkendes 
som ordinært medlem af Folketinget fra og 
med den 15. maj 1990. 

2. Maskinmester Johannes M. Olsen godken- 
des som midlertidigt medlem af Folketinget fra 
og med den 22. maj 1990. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Udvalgets ovennævnte indstilling 
vedtoges enstemmigt med 117 stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Tredje behandling af lovforslag nr. L 204: 
Forslag til lov om ændring af  de kommunale 

styrelseslove. 
Af indenrigsministeren (Thor Pedersen). 
(Fremsat 14/3 90. Første behandling 21/3 

90. Betænkning 10/5 90. Anden behandling 
15/5 90). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges med 108 stemmer (S, KF, V, FP, RV, 
CD og KRF, heraf 39 (S), der fejlagtigt stemte 
for, men ifølge betænkningen ville have stemt 
imod); 18 (SF) stemte hverken for eller imod. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

4) Tredje behandling af lovforslag nr. L 177: 
Forslag til lov om administration af  De Euro- 

pæiske Fællesskabers retsakter om levnedsmid- 
ler m.m. 

Af sundhedsministeren (Ester Larsen). 
(Fremsat 7/2 90. Første behandling 7/3 90. 

Betænkning 26/4 90. Anden behandling 4/5 
90. Tillægsbetænkning 15/5 90). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Birgitte Husmark (SF): 
SF vil stemme imod dette forslag ved tredje- 

behandlingen, fordi den foreslåede bemyndi- 
gelse til ministeren er helt uigennemskuelig. 
Det er slet ikke til at se, hvor vidtgående den er. 
I den skriftlige fremsættelse til lovforslaget står 
der bl.a.: 

»Med dette lovforslag vil Danmarks nuvæ- 
rende og kommende EF-retlige forpligtelser 
blive opfyldt.« 

Socialistisk Folkeparti mener og ønsker, at 
lovgivningen skal foretages af Folketinget, da 
man kun på den måde kan skabe åbenhed om 
EF's indflydelse på dansk lovgivning. Og det er 
ligeledes kun vedtagelser i Folketinget, som 
kan gøre det klart, om der er et dansk politisk 
flertal for en given ændring af lovgivningen. 

Men i øvrigt kan vi da sige, at Socialistisk 
Folkeparti principielt går ind for overholdelse 
af regler på levnedsmiddelområdet, og de skal 
kunne støttes af sanktionsmuligheder, men i 
det foreliggende lovforslag åbnes der for en in- 


